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کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس جمهور گفت: از بنیاد 
ملی نخبگان می خواهم حمایتی را که ما ادعا 
می کنیم، از نخبگان داشته باشند، تا این عزیزان 
احساس نکنند مورد حمایت دولت نیستند. 
سید ابراهیم رئیسی در دوازدهمین همایش ملی 
نخبگان گفت: از بنیاد ملی نخبگان می خواهم 
حمایتی را که ما ادعا می کنیم، از نخبگان داشته 
باشند تا این عزیزان احساس نکنند، مورد 
حمایت دولت نیستند. این حمایت ها شامل 
حمایت های تسهیلاتی، رفع مشکلات حقوقی و 
قضائی، بازاریابی محصولات تولیدی نخبگان و 
حمایت های اجرایی است. وی خطاب به رئیس 
بنیاد ملی نخبگان تاکید کرد: کندی کار را 
رفع کنید و این مهم باید به صورت فراقوه ای 
و فرادستگاهی انجام شود، اگر هم به قانون نیاز 
داشتید به دولت اعلام کنید تا لایحه دوفوریتی 
به مجلس شورای اسلامی بدهیم. رئیسی در 
ادامه با بیان اینکه نخبگان به دو دسته وابسته 

و غیروابسته تقسیم می شوند، افزود: در کشور 
نخبه وابسته و نخبه غیروابسته داریم. برخی 
مشکلات انسان معاصر، ساخت کلاهک های 
هسته ای و تهدیدهای بشریت به دست نخبگان 
وابسته که فکر، دانش و بینش شان را در اختیار 
قدرت های سلطه گر گذاشته اند، به وجود آمده 
است. به نخبه ایرانی در خارج از کشور حقوق 
می دهند، اما سوالم از آنان این است که محصول 
کار شما چیست و در اختیار کیست و به کدام 
منظور استفاده می شود. رئیس جمهور ادامه داد: 
اگر نخبگی در خدمت زندگی قرار بگیرد بسیاری 
از مشکلات کشور حل می شود. شهیدان چمران 
و سلیمانی دو مصداق نخبگی در خدمت زندگی 
مردم بودند. علامه امینی هم همین طور بود. این 
عالم بزرگ هم در حوزه علمیه درس می خواند و 
هم در زمین کشاورزی کار می کرد. وی با تاکید 
بر استقلال علمی بنیاد ملی نخبگان، گفت: 
استقلال علمی بنیاد ملی نخبگان باید به صورت 

خاص و ویژه دنبال شود تا کار پیش برود وگرنه 
این اتفاق نمی افتد. رئیسی بر اهمیت علوم 
پایه و علوم انسانی تاکید کرد و افزود: طلاب و 
دانشجویان نخبه، کم نداریم. نیازمندیم که به 
آنان توجه کنیم هم بر اساس عدالت ارسطویی 
و هم طبق فرمایشات آقا امیرالمومنین. باید 
ارتباط با این عزیزان با جدیت دنبال شود و در 
حوزه های مدیریتی و حاکمیتی به کار گرفته 
شوند. باید استعدادهای برتر شناسایی شوند تا 
به درستی تربیت شوند و زمینه شکوفا شدن شان 
به وجود بیاید تا به خوبی نقش آفرین شوند. 
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش 
گفت: امروز بسیار مهم است که به نیاز کشور به 
بهره وری و رشد اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
اگر چه در گرو رشد سرمایه گذاری و بهره وری 
است، توجه شود. وی ادامه داد: آیا جذب 
دانشجو در رشته های پزشکی معطوف به رشته 
قلب، عروق، مغز و اعصاب است یا رشته هایی که 
پول آوری بیشتری دارند، رونق دارد؟ آیا نباید به 
این استعدادهای برتر نشان دهیم که نیاز کشور 
به کدام گرایش های رشته پزشکی بیشتر است؟ 
جاذبه های پولی رشته پزشکی مهم است، اما 
نیاز کشور هم مهم است. رئیسی همچنین در 
پایان سخنانش متذکر شد: هیچ دستگاهی حق 
ندارد مشابه کالای استاندارد داخلی را وارد کند 
این کار تخلف به شمار می رود. رهبری توصیه 
می کنند و من طلبه و شمای نخبه باید چشم 
بگوییم و آن را اجرا کنیم. حمایت های دولت از 
نخبگان می تواند شامل حمایت های تسهیلاتی، 
بازاریابی  رفع مشکلات حقوقی و قضائی، 
محصولات تولیدی نخبگان و حمایت های 

اجرایی باشد. 

یــادداشـــت
 تحریم های اروپا 

فشار برای پایین آمدن از خواسته ها

کشورهای اروپایی با توجه به اینکه انتخاباتشان بر اساس 
دموکراسی است و هیات حاکمه و رئیس جمهور و مجلس 
انتخابی است نسبت به افکار عمومی بسیار حساس هستند و باید 
به افکار عمومی خودشان پاسخگو باشند. لذا به نظر می رسد که 
دولت های اروپایی نمی توانند افکار عمومی داخلی خود را نادیده 
بگیرند و لذا بر مبنای خواسته های آنها عمل می کنند.  این روزها 
با توجه به فعالیت مخالفان ایرانی در خارج از کشور، تظاهراتی که 
انجام دادند و تبلیغات وسیعی که در رسانه های خارجی نسبت 
به وضعیت داخلی ایران انجام شده شرایط به نحوی پیش رفته 
که این افکار عمومی بسیار قدرتمند است و اجتناب ناپذیر است 
که این دولت ها و خصوصا جامعه اروپا در مجموع نسبت به این 
افکار عمومی حساس باشند. پیش از این نیز آمریکایی ها بیش 
از 800 تحریم علیه ایران وضع کرده اند و چیز تازه ای نیست و 
اساسا شاید برخی تحریم ها چندان بر مبادلات اثر گذار نبوده و 
نمادین باشد و صرفا پاسخی به افکار عمومی در جوامع غربی 
است. از طرفی موضع ایران در قبال برجام و احیای آن مقداری 
ضعیف تر شده است. لذا هر گونه مذاکراتی هم در چند وقت آینده 
انجام شود احتمالا از نظر افکار عمومی بین المللی، اتحادیه اروپا 
و آمریکا ایران تا حدی در موضع ضعف خواهد بود. البته این 
امکان هم وجود دارد که اروپایی ها به دنبال امتیاز گیری هم 
باشند. یعنی به رغم اینکه شاید تا پایان دسامبر احتمالا مذاکرات 
دیگری هم برای به نتیجه رساندن برجام و اعلام توافق انجام 
شود در عین حال این تحریم ها به منزله فشار بیشتر به دولت 
ایران است تا ایران از خواسته هایی که داشته مثل بستن پرونده 
پادمان و...  به گونه ای صرف نظر کند و بر اساس همان متنی 
که مورد توافق بوده و تا حدودی هم به توافق نزدیک شده بود 
پیش رفته و طرفین اعلام توافق کنند. هر چند به نظر می آیدکه 
موضع روسیه نیز چندان قدرتمند نیست که بتواند ایران را 
پشتیبانی کند؛ یا اینکه بر اساس خواسته های ایران پافشاری 
کند. در نتیجه این تحریم هایی که اخیرا از سوی اروپایی ها  علیه 
برخی اشخاص و نهادهای ایرانی اعمال شده صرفا پاسخی به 
افکار عمومی اروپایی و سپس فشار آوردن به ایران برای پایین 
آمدن از برخی خواسته هاست که در مذاکرات بعدی از موضع 

پایین تری وارد شود. 

علی اصغر زرگر
تحلیلگر مسائل بین الملل

اعتراض حق مردم است

نماینده مردم در مجلس با 
حق  اعتراض  اینکه  بر  تاکید 
مردم است، گفت: برای برگزاری 
یک تجمع باید برگزارکنندگان 
صلاحیت و تعهد لازم را داشته 
و در مقابل حاکمیت هم امنیت 
معترضان را تضمین کند که در 
این صورت مشکلی در برگزاری 
ندارد.  وجود  اعتراضی  تجمع 
سید نظام الدین موسوی افرود: 
صحبت های مقام معظم رهبری 
حاوی نکات بسیار دقیقی بود که 
حکایت از شناخت دقیق ایشان از 
اتفاقات اخیر دارد. ایشان تاکید 
کردند ریشه و منشا این اتفاقات 
خارج از کشور است یعنی عده ای 
با برنامه ریزی از قبل، مترصد جرقه 
و رخ دادن اتفاقی بودند که بهانه 
این جرقه مرحومه مهسا امینی 
بود کما اینکه این امکان وجود 
داشت که بهانه دیگری به وجود 
 آید. وی با اشاره به فوت »مهسا 
سابقه  تاکنون  گفت:  امینی« 
نداشته که بعد از رخ دادن اتفاقی، 
مسئولان در این تراز ورود کرده و 

با حساسیت آن را  پیگیری کنند.

درخواست ۲۲ کشور برای 
خرید پهپادهای ایرانی 

دستیار و مشاور عالی فرمانده 
پیش  اینکه  بیان  با  قوا  کل 
درصد   80 حدود  انقلاب  از 
خارج،  از  دفاعی  تجهیزات 
تأمین می شد امروز بیش از 80 
درصد تجهیزات دفاعی را در 
گفت:  می کنیم،  تولید  داخل 
خرید  درخواست  کشور   ۲۲
دارند.  را  ایرانی  پهپادهای 
سرلشکر یحیی صفوی اظهار 
داشت: ما نگرانی هایی درباره 
سرنوشت عملیات داشتیم که 
امام فرمودند خدا فرمانده است 
و همان خدایی که نماز را واجب 
کرده است، دفاع را نیز واجب 
کرده است. بروید بجنگید و پیروز 
خواهید شد. وی اظهار داشت: 
ما مطمئنیم که با ملتی متحد و 
فرهنگ ساز پیروز خواهیم شد؛ 
البته لازمه آن حکمرانی صحیح 
است. بنابراین آمریکا و رژیم 
صهیونیستی نمی توانند بر ملت 

ایران پیروز شوند. 

رئیس جمهور: 

 نخبگان احساس نکنند 
مورد حمایت دولت نیستند

 پیگیری روند درمان
 حادثه دیدگان آتش سوزی 

زندان اوین
تعدادی از مسئولان سازمان زندان ها در 
بیمارستان محل بستری حادثه دیدگان 
آتش سوزی زندان اوین حضور یافتند. 
مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: در پی 
دستور رئیس قوه قضائیه، صبح دیروز 
تعدادی از مسئولان سازمان زندان ها 
با حضور در بیمارستان محل بستری 
حادثه دیدگان آتش سوزی زندان اوین، 
در جریان رسیدگی به وضعیت درمانی 
برخی  گرفتند.  قرار  دیدگان  حادثه 
از عوامل اصلی درگیری و آتش سوزی 
شنبه شب بازداشتگاه اوین، نیز در میان 
حادثه دیدگان حضور دارند که با دستور 
رئیس قوه قضائیه، نسبت به پیگیری جدی 
تکمیل درمان این افراد نیز اقدامات جدی 
در حال انجام است. همچنین چند تیم 
ویژه از سازمان زندان ها به نمایندگی از 
رئیس قوه قضائیه، مسئول رسیدگی به 
امور خانواده های حادثه دیدگان و متوفیان 
حادثه شده اند. بنابر دستور رئیس قوه 
قضائیه، این تیم مسئول هستند ضمن 
مددجویان  خانواده های  از  حمایت 
متوفی، برای رسیدگی و تامین نیازهای 

بازماندگان اقدام کنند. 
 

 فوت خانم امینی بهانه ای 
برای تحریف واقعیت

یک نماینده مجلس با بیان اینکه طی 
هفته های اخیر شاهد آرایش جدیدی از 
دشمنان نظام بودیم که اتفاقات تلخی در 
پهنه ایران را رقم زد، گفت: فوت تاسف 
برانگیز خانم امینی بهانه ای برای تحریف 
واقعیت، تحریک افکار عمومی، اخلال 
در امنیت روانی جامعه و فتنه انگیزی 
رسانه ای قرار گرفت و اقدامات دشمنان 
قسم خورده ملت و مزدوران داخلی و 
خارجی از جمله تجزیه طلب ها دست 
به آشوبگری و اخلال در نظم عمومی 
زده و کار را به تخریب اموال عمومی 
و به شهادت رساندن مدافعان مظلوم 
امنیت رساندند.  سید مسعود خاتمی 
تصریح کرد: وقایع ناگوار ناشی از این 
اغتشاشات، بار دیگر نشان داد که مدعیان 
دروغین حمایت از ملت ها به هیچ عنوان 
حامی مردم بصیر، مظلوم و استوار ایران 
نیستند، بلکه با فریب و سوءاستفاده از 
جریان مطالبه مردم، آن را به انحراف 
می  برند تا مانع اصلاح امور شوند که 
مقام معظم رهبری نیز در همین باره 
فرمودند این حوادث، طراحی آمریکا، 
رژیم صهیونیستی و دنباله  روی آنها 
است، مشکل آنها با ایران قوی، مستقل و 

پیشرفت کشور است. 
 

اطلاعاتی درخصوص خرید 
پهپاد از ایران نداریم

سخنگوی کاخ ریاست جمهوری روسیه 
گفت که این نهاد اطلاعاتی درخصوص 
خرید پهپادهای ایرانی ندارد و این امر به 
وزارت دفاع مربوط می شود. دیمیتری 
پسکوف، سخنگوی کرملین در واکنش 
به گزارش های منتشر شده درخصوص 
استفاده روسیه از پهپادهای ایرانی در حمله 
به کی یف گفت: در عملیات مان در اوکراین 
از تجهیزات روسی استفاده می کنیم که 
نام کشور روسیه بر آن ها حک شده است. 
وی گفت که ما اطلاعاتی درخصوص 
گزارش های منتشر شده درخصوص خرید 
پهپاد از ایران نداریم و این امور به وزارت 
دفاع مربوط می شود. پیش از این یک 
مسئول عالی رتبه در پنتاگون در گفت وگو 
با شبکه الجزیره تاکید کرد که نمی توانیم 
با اطمینان بگوییم که روسیه در حمله 
 به کی یف از پهپادهای ایرانی استفاده 

کرده است. 
 

خوش بینی اولیانوف درباره 
تحقق احیای برجام در ماه آتی

نماینده روسیه در مذاکرات وین در 
احیای  چشم انداز  به  نسبت  پیامی 
توافق هسته ای در آینده ای نزدیک ابراز 
اولیانوف  میخائیل  کرد.  خوش بینی 
در صفحه توییترش با بازنشر اظهارات 
اخیر معاون وزیر امور خارجه این کشور 
درباره مذاکرات احیای توافق هسته ای 
در وین، نوشت: از نظر بنده، هدف احیای 
برجام]توافق هسته ای[ در نیمه دوم ماه 
نوامبر حاصل خواهد شد. هیچ بهانه ای 
برای از مسیر خارج شدن توافق هسته ای 
وجود ندارد. سرگئی ریابکوف، معاون 
وزیر امور خارجه روسیه پیش تر گفته بود: 
موضع ما این است که توافق در دسترس 
است. متأسفانه خیلی از عوامل خارجی 
بر روی شرایط تاثیرگذار بوده اند و این 
باعث نمی شود که وظیفه رسیدن به نتیجه 
نهایی آسان تر شود. معاون وزیر خارجه 
روسیه بیان کرد: حصول این توافق به نفع 
همگی است و می تواند کمک جدی به 
تقویت امنیت در منطقه -  که انواع و اقسام 

مشکلات را دارد – بکند. 

آرامش را در کشور حاکم کنیم
دیدگــــاه

 در شرایط فعلی که برخی چالش ها در کشور وجود دارد 
می توان جامعه را به مسیری هدایت کرد که نوعی آرامش در 
کشور ایجاد شود. در فرصت کنونی شخصیت های میانجی 
می توانند به ایجاد آرامش در کشور کمک کنند. اصلاح طلبان 
و اصولگرایان معتدل هنوز هم از ظرفیت هایی در جامعه 
برخوردارند و می توانند از آنها  به نفع ایجاد آرامش استفاده کرد. 
معترضان فعلی هرچند به لحاظ عمق در میدان درصد بسیار 
کمی از جامعه را با خود همراه دارد اما تعدادی از افراد خاموش اما 
معترض جامعه هم در اصل اعتراض با آنها اشتراکاتی دارند. نظام 
تدبیر کشور باید به علت اعتراض معترضان توجه بیشتری داشته 
باشد.  قول به مردم نسبت به مطالبات آنها از جایگاه ویژه ای در 
آرامش بخشیدن به شرایط کشور برخوردار است. به طوری که 
برخی خواسته ها که قابلیت رسیدگی دارد مورد پیگیری قرار 
گیرد و به برخی دیگر که از این امکان برخوردار نیست با منطق 
متقاعد کننده و آرامش بخش پاسخ داده  شود.  در عین حال از 
سوی دولت اعلام شود مسائل داخلی ایران مسائل ملی است و 
هیچ جریان خارجی اعم از دولت های غربی و یا گروهک های 
سیاسی که سابقه آنها در ریختن خون بی گناهان در کشور ثابت 
شده است، حق مداخله در اختلافات درونی ایران را ندارند. در 
این مسیر شخصیت های واسط و میانجی می توانند به کمک 
مسئولان آمده که هم در بین اصلاح طلبان و هم بین اصولگرایان 
معتدل کم نیستند به شرط اینکه نظام تدبیرکشور در مواجهه با 
وضعیت موجود به این اشخاص و جریان ها نزدیک تر شوند و آنها 
را مورد مشورت خود قرار دهند.  در شرایط فعلی با گفت وگوی 
توام با منطق با معترضان می توان آنها را اقناع کرد. با یک بیان 
دلسوزانه و متناسب با شخصیت اجتماعی این نسل مطالبه گر 
می توان آنها را مورد خطاب قرار داد و آثار منفی تداوم خیابانی 
شدن اعتراضات یعنی توسعه خشونت از سوی دو طرف که 
فرزندان ملت هستند به معترضان گوشزد شود. در این مرحله 
باید از تئوری های روانشناختی و جامعه شناختی روز آمد در 
مواجهه با معترضان استفاده کرد. به نظر نه امکان همراهی صد 
درصد با شعارهای معترضان و رفتارهای خیابانی آن به مصلحت 
است و نه نادیده انگاشتن آن بخش از مطالبات معترضان که از 
منطق برخوردار است. از این رو نیازمند بستری هستیم که در 
یک گفت وگوی ملی به اختلافات جامعه پایان دهیم و آسایش و 

امکان اصلاح امور را فراهم آوریم. 

سید حسن رسولی
فعال سیاسی اصلاح طلب

مسئولی حق عقب نشینی 
در حوزه حجاب را ندارد

هماهنگی  شورای  رئیس 
تبلیغات اسلامی استان تهران 
در محکومیت اغتشاشات اخیر، 
اظهار کرد: هیچ مسئولی در هیچ 
جایگاهی حق عقب نشینی در 
حوزه حجاب ندارد و کوتاهی 
در حوزه حجاب و عفاف خیانت 
محمودی  سیدمحسن  است. 
گفت: دشمنان کور خوانده اند 
را  فاطمی  حجاب  بتوانند  که 
از بانوان این سرزمین بگیرند. 
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی استان تهران افزود: زنان 
ایران اسلامی با تمام وجود از 
حجاب خود پاسداری می کنند، 
امروز بهاییت با تمام وجود بر علیه 
حجاب فعال است. محمودی بیان 
کرد: اینجا دیار ۱۵ خرداد است، 
ورامین سنگر دفاع از ارزش های 
انقلاب است و مردم این دیار 
هیچگاه اجازه نمی دهند دشمن 

به اهداف خود برسد. 

برای  قضائیه  قوه  رئیس  ملی:  آرمان 
دومین بار طی یکسال اخیر در نشست هیات 
عمومی دیوان عالی کشور حضور یافت و به 
مدت ۴ ساعت از نزدیک در جریان تبادل 
نظرات ۱۲۷ نفر از قضات این دیوان در باب 
صدور رأی وحدت رویه پیرامون موضوع فنی 
»نقش مقامات دادستانی در درخواست اعاده 
دادرسی« قرار گرفت و پس از آنکه در این 
خصوص رأی گیری انجام شد، ضمن اعلام 
این نکته که رئیس قوه قضائیه دارای حق رأی 
در دیوان عالی نیست، نقطه نظرات تخصصی و 
کاربردی خود را در رابطه با دستورکار نشست 
دیروز هیات عمومی دیوان عالی بیان کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با 
بیان اینکه مقام هایی نظیر رئیس دیوان عالی و 
دادستان کل، جایگاه هایی مهم و رفیع در قانون 
و اذهان مردم دارند، اظهار کرد: با عنایت به این 

موضوع و همچنین سوابق قضائی و مدیریتی 
قابل توجه قضات دیوان عالی کشور، برای 
حفظ جایگاه رفیع دیوان عالی و ارتقای آن، 
هم رئیس قوه قضائیه و هم مسئولان و قضات 
این دیوان دارای وظایف و مسئولیت هایی 
خطیر و مهم هستند. وی ضمن اشاره به اصل 
۱۶۱ قانون اساسی ناظر بر مسئولیت های 
دیوان عالی کشور در نظارت بر اجرای صحیح 
قوانین در محاکم و ایجاد وحدت رویه قضائی، 
گفت: انجام آسیب شناسی های متقن و مستمر 
پیرامون مفادی از قوانین که تفاسیر در باب 
آنها سبب ورود حجم معتنابهی از پرونده ها به 
دیوان عالی کشور می شود، موضوع بسیار قابل 
توجه و مهمی است. رئیس دستگاه قضا با اشاره 
به ضرورت اولویت بندی برای رفع نواقص و 
کاستی ها در بخش های مختلف دستگاه قضائی 
گفت: همیشه باور و اعتقاد من این بوده است 

که باید بررسی و رفع نقاط ضعف و نقصان ها 
را از مجموعه خودمان شروع کنیم؛ بر همین 
اساس از شما قضات دیوان عالی کشور که 
صاحب تجارب ارزنده در امر قضا می باشید و در 
زمره فرهیختگان محسوب می شوید می خواهم 
که در امر خطیر بررسی و رفع نقاط ضعف 
کمک کار مسئولان قضائی باشید. محسنی 
اژه ای با اشاره به اهمیت نوع نگاه و دیدگاه 
عموم  مردم به دستگاه قضائی بیان داشت: 
بعضاً مردم و حتی برخی مسئولان و خواص 
در خصوص زحمات و خدمات همکاران قضائی 
ما و سختی کار آنها و حجم بالای پرونده ها 
بی اطلاع هستند و همین عدم اطلاع سبب 
می شود دیدگاهی دور از واقعیت به مجموعه 
قضائی داشته باشند لذا ضرورت دارد ما بیش از 
پیش به تبیین خدمات و سختی  کار همکاران 

قضائی خود بپردازیم. 

رئیس قوه قضائیه: 

اولویت بندی  برای رفع کاستی ها در دستگاه قضائی ضروری است

آرمان ملی: رئیس مجلس با تاکید بر اینکه 
ناترازی چالش و مانع جدی و اساسی ما در 
حوزه گاز است، اظهار داشت: این ناترازی را 
در بودجه، بانک ها و نقدینگی هم داریم اما 
الان با آنها کاری ندارم؛ این موضوعات بارها 
از تریبون مجلس گفته شده و وزرا و روسای 
مجلس این موضوع را تکرار کردند. محمد باقر 
قالیباف گفت: توقع مردم از مجلس و دولت حل 
و فصل این موضوع است؛ در سال ۹۳ مجلس به 
همین موضوع پرداخته و همچنین در بندهای 
الف و ب ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید رقابت 
پذیر نیز به صورت مفصل درباره بهینه سازی 
مصرف سوخت و انرژی در کشور بحث شده و 
راهکار ارائه شده است؛ این قوانین فقط برای 
آن مجلس و آن دولت نبوده است بلکه برای 
همه ما است. وی خطاب به وزیر نفت تصریح 
کرد: اگر جنابعالی و من به عنوان خدمتکاران 
مردم در قانونگذاری و اجرا حرف مان این باشد 
که ۱0 درصد از صندوق توسعه به ما بدهید یا 
اینکه 80 میلیارد دلار از جایی پول بدهید تا این 
ناترازی را درست کنیم؛ شما فکر می کنید که 
این 80 میلیارد دلار پول وجود دارد که بدهند 
این کار را انجام دهید؟ من، شما، همه کارگران 
و مهندسان زحمتکش نفت و همه دلسوزان 
انقلاب و نظام می دانند که ما سالانه بین ۶0 تا 
80 میلیارد دلار انرژی های مان را هدر می دهیم؛ 
آیا نمی خواهیم در این زمینه در کشور تصمیم 
بگیریم؛ چطور حاضریم دست گدایی به همه 
جا دراز کنیم و پول بگیریم ولی حاضر نیستیم 
اصلاح کنیم؟ قالیباف افزود: بدون شک معلوم 
است که یا روش های اجرایی یا برنامه ریزی 

یا قانونگذاری ما اشکال دارد که قادر نیستیم 
این کار را انجام دهیم. وی با بیان اینکه »من و 
نمایندگان و روسای کمیسیون های مجلس همه 
در اینجا مسئول هستیم و خطاب من اینجا وزیر 
محترم یا دولت نیست بلکه خطاب اول به خودم 
و مجموعه مجلس و دولت با هم است«، اظهار 
کرد: بخاری که مردم در خانه های خود استفاده 
می کنند را ما در صنعت تولید کردیم و به دست 
مردم دادیم تا استفاده کنند؛ ما نتوانستیم که 
قدرت خرید مردم را بالا ببریم که بخاری های 
خود را بهینه و منابع موتورخانه ها را درست 
کنند؛ اینها مشکلات ماست نه مشکلات مردم. 
رئیس قوه مقننه با طرح این پرسش که چرا 
به گونه ای تدبیر نمی کنیم که مردم به عنوان 
مصرف کننده اصلی، از بهینه سازی سوخت 
بهره مند شوند؟ ادامه داد: ما قانون نوشتیم اما 
نتوانستیم تصمیم بگیریم و راهکاری ایجاد کنیم 
که کسانی که سوخت مصرف می کنند در صورت 
کاهش مصرف، منفعتی نصیبش شود. اولین 
کسی که باید از این کاهش مصرف انرژی منفعت 
ببرد، خود آن فرد است چراکه اگر منفعت این 
فرد دیده نشود، مصرف سوخت کاهش نمی یابد. 
امروز کسی که در حال اسراف کردن است آنطور 
که باید هزینه سوخت مصرفی خود را پرداخت 
نمی کند و در طرف مقابل نیز کسی هم که کم 
مصرف می کند، منفعت اقتصادی از این موضوع 
عایدش نمی شود. باید این ناترازی و ناعدالتی را 
برطرف کنیم. قالیباف اذعان کرد: امروز گفته 
می شود که قیمت سوخت به صورت پلکانی 
متناسب با مصرف افزایش یافته است این در 
حالی است که این شیوه در جاهایی با مشکلاتی 

مواجه شده است. تا زمانی که هوشمندی در 
تولید، انتقال، توزیع و ذخیره سازی انجام نشود، 
کاری از پیش نمی رود. وی با اشاره به مدت زمان 
رسیدگی به گزارش کمیسیون انرژی در مورد 
ناترازی تولید و مصرف گاز طبیعی در کشور در 
جلسه دیروز اظهار کرد: ۹0 دقیقه در مجلس 
وقت گذاشتیم و درباره موضوعاتی صحبت 
کردیم و همه حرف های انجام نشده گذشته را 
مجدداً تکرار کردیم و بناست 80 میلیارد دلار 
به نفت بدهیم که برود مشکل ناترازی را حل 
کند؛ این درحالیست که 80 میلیارد دلار در آنجا 
)هدر رفت انرژی( ضایع می شود و ما نباید اجازه 
این موضوع را بدهیم. رئیس مجلس بیان کرد: 
نظام حکمرانی در کشور سالانه ۱0 ها میلیارد 
دلار سرمایه را از بین می برد و گازی که می توان 
در پتروپالایشگاه ها و صادرات استفاده کنیم 
و بزرگ ترین منابع درآمدی ما هستند را هدر 
می دهیم و در کنار آن آلودگی های شهری و آب 
و هوا ایجاد می کنیم و به محیط زیست خسارت 
می زنیم. وی همچنین با اشاره به اظهارات وزیر 
نفت تاکید کرد: از آقای وزیر هم توقع داریم و 
هم پیگیری خواهیم کرد؛ معتقدیم بندهایی که 
در قانون رفع موانع تولید وجود دارد باید اجرا 
شود؛ نه از صندوق ذخیره ارزی ۱0درصدی به 
این کار تخصیص می یابد و نه کسی هست که 
80 میلیارد دلار در این باره به ما بدهد بلکه ما 
باید از محل صرفه جویی و سیاست های درست 
این اعتبار را تامین کنیم و همچنین باید در 
افق دور نیز توجه داشته باشیم که واقعاً توجه 
به انرژی های تجدید پذیر موضوع جدی بحث 

ماست. 

انتقاد محمد باقر قالیباف از اهمال در جلوگیری از اتلاف منابع انرژی 

هشتاد میلیارد دلار هدر رفت انرژی
      نظام حکمرانی در کشور سالانه ۱۰ ها میلیارد دلار سرمایه را از بین می برد و گازی که می توان در 
پتروپالایشگاه ها و صادرات استفاده کنیم و بزرگ ترین منابع درآمدی ما هستند را هدر می دهیم 

ویــــژه
13آبان، به حماسه ای ماندگار تبدیل خواهد شد

رئیس ستاد مرکزی یوم الله ۱۳آبان گفت: یوم الله ۱۳ آبان 
امسال، پاسخ محکمی از سوی ملت ایران به سیاست های 
شیطانی آمریکا و برخی فریب خوردگان دنباله رو سیاست های 
آمریکاست.  دکتر جلال زاده رئیس ستاد مرکزی یوم الله 
۱۳ آبان در سومین جلسه هماهنگی مراسم روز ملی مبارزه 
با استکبار جهانی که روز  دوشنبه ۲۵ مهر ۱۴0۱  با حضور 
نمایندگان دستگاه های عضو ستاد در دفتر مرکزی شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی برگزار شد، گفت: مراسم ۱۳ آبان 
امسال پس از حوادث اخیری که در کشور پشت سرگذاشتیم، با 
همت تمامی دستگاه ها به حماسه ای ماندگار تبدیل خواهد شد.


